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»Rutinemæssig dispo-
sition« for at åbne for 
forhandlinger, lyder det 
fra Skoleforeningen. Læ-
rerne er heller ikke spe-
cielt foruroligede og har 
også nogle punkter, som 
de gerne vil forhandle. 

ARbejdSmARkedet

Flensborg. Rundt omkring på de dan-
ske skoler og institutioner i Sydsles-
vig har der været en del murren i kro-
gene på det seneste. baggrunden er, 
at daværende skoledirektør Anders 
molt Ipsen som en af sine sidste hand-
linger i jobbet lige før jul opsagde to 
pædagogiske overenskomster. en del 
lærere frygter, at baggrunden er, at 
dansk Skoleforening vil styre samme 
vej som skolerne nord for grænsen.

Samtidig med, at to pædagogiske 
overenskomster, en generel og en 
speciel, er sagt op, udløber tjeneste-
tidsaftalen - uden en automatisk for-
nyelse - med udgangen af det inde-
værende skoleår. men skoledirektør 
Lars kofoed-jensen gyder nu olie på 
vandene:

- det er ren rutine, at vi opsiger 
overenskomsterne for at se nærme-
re på nogle punkter, siger han. Ifølge 
skoledirektøren bliver der forhandlet 
mellem Skoleforeningen og de pæda-
gogisk ansatte i Sydslesvig, hvorimod 
der i danmark var tale om en lovæn-
dring. Så der er tale om en fundamen-
tal forskellighed.

- Vi har for den sags skyld i Skole-
foreningen ikke lagt os endeligt fast 
på, hvad der skal forhandles om. men 
der er jo sket en udvikling i dan-
mark, så jeg kan godt forstå de psyko-
logiske mekanismer, som kan føre til 
uro på vore skoler, siger Lars kofoed-
jensen. Han tilføjer, at de to overens-
komster skulle opsiges med mindst 
tre måneders varsel, så det skulle ske 

senest inden udgangen af december. 
Skoleforeningens formand, Udo jes-
sen, betoner, at det fortsat vil gælde, 
at de danske skoler skal være »så dan-
ske som muligt og så tyske som nød-
vendigt«. det er den nye skoledirek-
tørs plan at mødes med de forskellige 
pædagogiske faggrupper om kort tid.

- I første omgang drejer det sig om 
at lære hinanden at kende - og så kan 
vi se på kravene fra begge sider til 
overenskomsten bagefter, siger han.

det har tidligere for det meste væ-
ret de pædagogiske faggrupper, der 
har opsagt overenskomsten, men det 
mente blandt andet dansk Lærerfor-
ening i Sydslesvig ikke var nødven-
digt denne gang. den gældende over-
enskomst, der var fire år undervejs 
og blev underskrevet i slutningen af 
2013, har nemlig fået indbygget nog-
le såkaldte »dynamiske henvisninger« 
til overenskomsterne i danmark, så 
en del ændringer overtages nærmest 
automatisk.

- Så vi anså det ikke for nødvendigt 
at opsige overenskomsten, men det 

har Skoleforeningen altså gjort, si-
ger lærernes formand, Niels Nielsen. 
Han mener, at der på nuværende tids-
punkt »ikke er basis for at være for-
uroliget«, og han er for den sags skyld 
ikke alt for ked af opsigelsen:

- Vi har også nogle ting, som vi 
gerne vil forhandle om, siger han og 
betoner, at lærerne nok ikke af den 
grund havde opsagt hele overens-

komsten, men blot ville have bedt 
om forhandlinger. Lærerne har for 
øvrigt også bedt om et møde med den 
nye skoledirektør, men har endnu ik-
ke fået en aftale i stand. efter et indle-
dende møde kan forhandlingerne så 
gå i gang:

- jeg håber, at vi kan klare det hur-
tigere denne gang, siger Niels Nielsen 
med henvisning til de fire år, det tog 
sidste gang.  Jens Nygaard
 jn@fla.de

Skoleforeningen har opsagt 
de pædagogiske overenskomster

De eksisterende overenskomster blev underskrevet i december 2013. Hvis de ikke var blevet opsagt, ville de automatisk have fortsat ud over gyldighedsperioden den 31. marts. Fra un-
derskrivelsen i 2013 ses fra venstre Bernd Schauer fra GEW, Niels Nielsen fra Dansk Lærerforening, daværende skoledirektør Anders Molt Ipsen og Hauke Paulsen fra pædagogfagfor-
eningen BUPL.  (Foto: Lars Salomonsen)

RESÜMEE

dansk Skoleforening for Syd-
slesvig hat zwei tarifverträge 
für pädagogische mitarbeiter 
gekündigt. In den Schulen und 
kindergärten in Sydslesvig, die 
sich an den großen Schulkon-
flikt in dänemark und eventu-
elle grundlegende Veränderun-
gen bezüglich des Gehalts und 
der Arbeitsverhältnisse erin-
nerten, hat das für etwas Un-
ruhe gesorgt. Skoleforeningen 
weist nun darauf hin, dass es 
reine Routine ist, damit gewisse 
Punkte verhandelt werden kön-
nen. die Lehrer sind auch nicht 
sonderlich beunruhigt.   

Det er ren rutine, 
at vi opsiger 
overenskomsterne for 
at se nærmere på nogle 
punkter. 

Lars Kofoed Jensen, 
skoledirektør. 

Wenn Studenten in 
Schleswig-Holstein inno-
vative Ideen haben und 
ein Unternehmen grün-
den wollen, hilft das 
Land jetzt mit einem 
neuen Gründerstipen-
dium. 

StARtcHANceN

kiel. Schleswig-Holstein will Hoch-
schulabsolventen mit einem neuen 
Gründerstipendium den Weg in die 
Selbstständigkeit ebnen. das An-

gebot richte sich an Absolventen, 
die eine überzeugende technologie- 
oder wissensorientierte Idee haben 
mit der Perspektive für ein markt-
fähiges Startup-Unternehmen, sagte 
Wirtschaftsminister Reinhard mey-
er (SPd) am donnerstag in kiel. dem 
Land dürfe keine gute Idee zwischen 
Wissenschaft und Wirtschaft verlo-
ren gehen, betonte meyer. es gelte 
die Innovationskraft unserer betrie-
be zu stärken.

meyer stellte das insgesamt eine 
million euro teure Programm - es ist 
zunächst auf vier jahre befristet - mit 
Vertretern der Hochschulen Lübeck, 
kiel und Flensburg vor. die Hoch-
schulen sind eingebunden. Seit jah-
ren streben sie eine engere Verzah-
nung mit der Wirtschaft an und för-

dern Unternehmensgründungen von 
Studenten vielfältig. So haben zum 
beispiel doktoranden der Uni kiel 
eine Software für eine bessere kom-
munikation im Auto entwickelt. ein 
Student aus Flensburg entwickelte 
die Idee für den Versand von balkon-
pflanzen - und gründete das Unter-
nehmen dann aber in Niedersachsen.

Ziel sei es, Studenten direkt nach 
dem Studienabschluss bei der Vor-
bereitung einer Unternehmensgrün-
dung zu unterstützen, betonte mey-
er. »Stipendiaten erhalten in der Re-
gel sechs monate, in Ausnahmen bis 
zu zwölf monate im Schnitt 1600 eu-
ro.« Außerdem stelle die jeweilige 
Hochschule einen Raum zur Verfü-
gung, und mentoren beraten die Sti-
pendiaten. Sie sollen die Förderzeit 

nutzen, um erst einmal einen busi-
nessplan zu erarbeiten - als Voraus-
setzung für weitere existenzgründer-
förderungen.

mit dem neuen Stipendium werde 
eine Lücke im Fördersystem für Un-
ternehmensgründungen geschlos-
sen, sagte meyer. 

er erinnerte daran, dass 2011 die 
damalige schwarz-gelbe Landesregie-
rung die Innovationsstiftung Schles-
wig-Holstein abgewickelt habe, die 
bereits ein ähnliches Stipendium 
vergeben hatte.

»das neue Stipendium ist eine 
Weiterenwicklung«, erläuterte Prof. 
dirk Ludewig vom dr.-Werner-jack-
städt-Zentrum der Fachhochschule 
Flensburg. er sei recht optimistisch, 
das neue Förderinstrument wer-

de ein erfolg. Ludewig hatte bereits 
die Wirkkraft der früheren maßnah-
me selber ausgewertet. Prof. thors-
ten buzug, Vizepräsident der eXISt-
Gründerhochschule der Universität 
zu Lübeck, sieht Potenzial insbeson-
dere im bereich der medizintechnik. 
In Lübeck sei dies der Schwerpunkt 
auch wegen der Verbindung des 
campus mit der Universitätsklinik.

mit dem Förderinstrument reiht 
sich Schleswig-Holstein nach Anga-
ben von Ludewig ein in die Reihe 
von 13 anderen bundesländern, die 
bereits eine ähnliche Unterstützung 
anbieten. es gehe auch darum, dass 
Absolventen mit ihren Ideen nicht in 
andere Regionen abwanderten, weil 
es dort eine bessere Förderung gebe.
 (dpa)

Neues Gründungsstipendium für Hochschulabsolventen

 - Vi har ikke lagt os endeligt fast på, hvad 
der skal forhandles om, siger skoledirektør 
Lars Kofoed Jensen.  
 (Foto: Sebastian Iwersen)
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